
Demetrio Cojtí

Demetrio Cojtí is a Kaqchikel Maya, intellectual, scholar, and writer who has focused on political and cultural rights. He is regarded as the most important leader of the political and cultural trends of the Maya movement.

Academically, Cojtí has a Doctorate degree in Social Communication from the Universidad Católica de Lovaina in Belgium and a Master's Degree in Development from the Universidad del Valle in Guatemala.

As for work, he has been a university researcher and teacher, advisor/ official of international organizations, as well as an official/consultant of and in public entities of the Guatemalan State. He was Vice Minister in the Department of Education and Executive Director in the Department of Culture and Sports.

As an activist, he has been a director and member of different indigenous institutions and organizations, as well as the driving force for the positive recognition of indigenous rights. In addition to being a writer, he has been a columnist for Guatemalan newspapers and has several publications on themes of indigenous rights, which are available to the public on his web page, <www.cojticuxil.pro>. He continues to be the most prolific Maya writer.

Currently, he is retired but still writes about current issues that indigenous *pueblos* face.

Demetrio Cojtí es un Maya Kaqchikel, intelectual, académico y escritor que se ha focalizado en derechos políticos y culturales. Es considerado como el líder más importante de la tendencia política y cultural del movimiento maya.

Académicamente, Cojtí tiene un doctorado en Comunicación Social por la Universidad Católica de Lovaina, Bélgica, y una Maestría en Desarrollo, por la Universidad del Valle de Guatemala.

Laboralmente ha sido docente e investigador universitario, consultor y/ o funcionario de organismos internacionales, así como funcionario y/ o consultor de y en entidades públicas del Estado guatemalteco. Fue Viceministro en el Ministerio de Educación, y Director General en el Ministerio de Cultura y Deportes.

Como activista, ha sido directivo y miembro de diferentes instituciones y organizaciones indígenas, así como impulsor del reconocimiento positivo de derechos indígenas. En tanto que escritor, ha sido columnista de periódicos de Guatemala, y tiene varias publicaciones en temas de derechos indígenas, los que están a disposición del público en su página web <www.cojticuxil.pro>. Es considerado todavía como el escritor maya más prolífico.

Actualmente está jubilado, pero sigue escribiendo sobre asuntos de actualidad que viven los pueblos indígenas.